
2 خود را به خواب نزنيد!
فتنه 88 را مي توان يكي از نقاط عطف تاريخ انقاب اسللامي دانست كه 
هرچند با وقايع تلخ و ناگواري همراه بود، اما تجربه اي درس آموز و گران سنگ 
را در اختيار ملت ايران نهاد. اين پيچيده ترين و عميق ترين چالش انقاب، 

سنگ محك و عيار مناسبي براي سنجش نخبگان و خواص ايران بود. 
اكنون كه پنج سال از وقوع فتنه مي گذرد و ديگر فتنه گران براي هميشه به 
موزه تاريخ سپرده شده اند، مي توان دورنمايي دقيق تر و به دور از احساس از 
اين رويداد داشت. بااين حال برخي اصرار دارند كه كم وبيش اين حادثه مهم 
و مقطع سرنوشت ساز از عمر نظام اسامي به فراموشي سپرده و كمتر درباره 
آن بحث شود. در خصوص چرايي اصرار اينان براي »منسي« شدن فتنه 
چند احتمال وجود دارد: نخست آنكه برخي از افراد، به خصوص نخبگان 
سياسي در اين آزمون تاريخي، كارنامه اي غيرقابل قبول و حتي مردود دارند 
و طرح مكرر اين موضوع يادآور اين لكه ننگ براي آنها است. ثانياً دشمنان و 
بدخواهان ملت ايران كه سناريوي فتنه 88 را شكست خورده يافته اند و البته 
هنوز از طرح هاي شيطاني خود نااميد نيستند، مايلند با فرافكني و تغافل 

زمينه را براي فتنه هاي آينده مهيا سازند. 
البته در كنار اينها ممكن است باشند معدود كساني كه رغم اينكه در طول 
پنج سال اخير بسياري از غبارهاي فتنه كنار رفته و آفتاب حقيقت پديدار 
گشللته، هنوز فهم دقيقي از واقعيت ماجرا پيدا نكرده و مسئله را سطحي 
تلقي مي كنند. اينان به دليل ضعف در تحليللل و تحت تأثير قرار گرفتن 
القائات افراد بي بصيرت و عوامل دشمن، دركي بسيار نازل و كاريكاتوري 
از فتنه 88 پيدا كرده اند و گمان مي كنند  براي مثال فتنه اي كه هشت ماه 
خنثي سللازي و مهار آن به طول انجاميد در اثر يك سوءتفاهم و اظهارات 
نامزدها در مناظره 13 خرداد 1388 شكل گرفته است. اينان با بستن چشم 
خود بر عوامل تأثيرگذار خارجي و حتي اذعان سران نظام سلطه در حمايت 
از فتنه گران، حب و بغض هاي خود از مسئولان وقت اجرايي را پايه تحليل 

سياسي خويش قرار داده اند. 
البته نگارنده معتقد است نبايد اميدي به هدايت كساني داشت كه پس از 
گذشت بيش از پنج سال در كسللوت نخبگان سياسي اجتماعي هنوز در 
الفباي تحليل سياسي و بصيرت ناتوان هستند و در طول قرون و اعصار و 
خصوصاً در زمان حيات طيبه ائمه اطهار نيز كم نبوده اند چنين افرادي كه با 

بي بصيرتي خود براي دشمنان اسام فرصت آفريني كرده اند. 
اما آنچه مهم اسللت و مي بايد بدان پرداخت، لزوم داشتن نگاه دقيق و 
ژرف به فتنه 88 و جلوگيري از به فراموشي سپردن آن است. رهبر معظم 
انقاب اسللامي، حضرت امام خامنه اي در باب اهميللت اين موضوع 
مي فرمايند: »من خواهش مي كنم اگر چنانچه مسائل سال 88 را مطرح 
مي كنيد، مسئله اصلي و عمده را در اين قضايا موردنظر و در مدّ نگاهتان 
قرار دهيد؛ آن مسئله اصلي اين است كه يك جماعتي در مقابل جريان 
قانوني كشور، به شكل غيرقانوني و به شكل غير نجيبانه ايستادگي كردند 
و به كشور لطمه و ضربه وارد كردند؛ اين را چرا فراموش مي كنيد؟ البته 
ممكن است در گوشه و كنار يك حادثه بزرگ زدوخوردهايي انجام بگيرد 
كه انسان نتواند ظالم را از مظلوم تشخيص دهد؛ يا يك نفر در موردي 
ظالم، در موردي مظلوم باشد؛ اين كاماً امكانپذير است؛ اما در اين قضايا، 
مسئله اصلي گم نشللود. خب، در انتخابات سال 88، آن كساني كه فكر 
مي كردند در انتخابات تقلب شده، چرا براي مواجهه با تقلب، اردوكشي 
خياباني كردند؟ چرا اين را جواب نمي دهند؟ صد بار ما سؤال كرديم؛ نه 
در مجامع عمومي، نخير، به شكلي كه قابل جواب دادن بوده؛ اما جواب 
ندارند. خب، چرا عذرخواهي نمي كنند؟ در جلسات خصوصي مي گويند 
ما اعتراف مي كنيم كه تقلب اتفاق نيفتاده بللود. خب، اگر تقلب اتفاق 
نيفتاده بود، چرا كشور را دچار اين ضايعات كرديد؟ چرا براي كشور هزينه 
درست كرديد؟ اگر خداي متعال به اين ملت كمك نمي كرد، گروه هاي 
مردم به جان هم مي افتادند، مي دانيد چلله اتفاقي مي افتاد؟ مي بينيد 
امروز در كشورهاي منطقه، آنجاهايي كه گروه هاي مردم مقابل هم قرار 
مي گيرند، چه اتفاقي دارد مي افتد؟ كشللور را لب يك چنين پرتگاهي 
بردند؛ خداوند نگذاشت، ملت هم بصيرت به خرج دادند. در قضاياي سال 

88، اين مسئله اصلي است؛ اين را چرا فراموش مي كنيد؟«
كساني كه با هر نيت يا سليقه سياسي به دنبال منسي شدن فتنه هستند 
بايد بدانند، از ياد بردن فتنه به عنوان يك چالشي كه با دست هاي پنهان و 
آشكار دشمن بر ضد ملت ايران طراحي و اجرا گرديد، در تضاد كامل با منافع 
ملي و امنيت ملي است. نخبگان سياسي بايد بدانند، حضور در هر عرصه و 
ميداني، نيازمند داشتن درك درست و رعايت قواعد و اصول آن ميدان است. 

از مهم ترين قواعد فعاليت سياسي، پايبندي به اصول و منافع ملي است. 
به فراموشي سپردن فتنه و تغافل در مورد حقيقت آن، نه تنها چيزي از 
واقعيات تاريخي كم نمي كند، بلكه عماً موجب گمراهي و غفلت شخص 
نخبگان و خواص مي شود. روشن است كه اگر نخبگان سياسي اغماض 
كنند يا خود را به خواب بزنند، دشمن غدار نه تنها نمي خوابد بلكه از فرصت 
پيش آمده حداكثر استفاده را خواهد كرد. اصرار براي به فراموشي سپردن 
فتنه 88، مصداقي بارز از خود را به خواب زدن است. به تعبير زيباي رهبر 
معظم انقاب اسامي »حالا بعضي ها حساس اند روي كلمه دشمن، كه 
چرا شما مي گوييد دشمن؛ چرا هي تكرار مي كنيد دشمن. خوب، تكرار 
هم مي كنيم و باز بعضي اين جوري دچار غفلت مي شوند، نمي فهمند كه 
دشمن دارد با آنها چكار مي كند؛ اين همه هم مي گوييم و نمي شود! اگر 
نمي گفتيم، چه مي شد! شما ببينيد از اول تا آخر قرآن، خداي متعال چقدر 
اسم شيطان و شيطان صفت ها و ابليس را آورده؛ چقدر اسم فرعون و نمرود 
و قارون و دشمنان پيغمبر در زمان بعثت آمده و چقدر اين ها در قرآن تكرار 
شده. داستان ابليس و شيطان در قرآن تكرار شده. مي شد يك بار خداي 
متعال بگويد، براي اطاع كافي بود. اين براي اين است كه هيچ وقت نبايد از 
كيد دشمن غافل بود. اميرالمؤمنين فرمود: »و من نام لم ينم عنه«؛ اگر شما 
توي سنگر خوابتان برد، لازمه اش اين نيست كه دشمن شما هم كه روبه رو 
نشسته، او هم توي سنگرش خوابش برده باشد؛ نه، ممكن است شما خوابت 
برده باشد، او بيدار باشد؛ آن وقت پدرتان درآمده است. نبايد غفلت كرد. و 

مي بينيد كه غفلت مي شود.«

 نهاونديان در ديدار سفير جديد نروژ در تهران:
گفت وگوهاي ايران و 1+5 نمي تواند 

تا ابد ادامه داشته باشد
رئيس دفتر رئيس جمهور بللا بيان اينكه گفت وگوهللاي ايران و 5+1 
نمي تواند تا ابد ادامه داشته باشد، بر به نتيجه رسيدن مذاكرات در مدت 
زمان مشخص شده تأكيد كرد و خواسللتار ايفاي نقش بيشتر اعضاي 

اتحاديه اروپا و نروژ در اين زمينه شد. 
به گزارش پايگاه اطاع رسللاني رياسللت جمهوري، محمللد نهاونديان 
سرپرست نهاد رياست جمهوري، ديروز در ديدار اوديسه نورهيم، سفير 
جديد نروژ در كشورمان با اشاره به وجود زمينه ها و ظرفيت هاي فراوان 
براي سرمايه گذاري در ايران گفت: ما از حضور، همكاري و سرمايه گذاري 
تمام اعضاي اتحاديه اروپا از جمله نروژ در بخش هاي اقتصادي و فرهنگي 

استقبال مي كنيم. 
رئيس دفتر رئيس جمهور تصريح كرد: سياست هاي ايران در مقوله هاي 
مختلف نظير انرژي هسللته اي، شفاف بوده اسللت و هيچ نگراني درباره 
فعاليت صلح آميز ايران وجود ندارد.  نهاونديان با بيان اينكه گفت وگوهاي 
ايران و 1+5 نمي تواند تا ابد ادامه داشته باشد، بر به نتيجه رسيدن مذاكرات 
در مدت زمان مشخص شده تأكيد كرد و خواسللتار ايفاي نقش بيشتر 
اعضاي اتحاديه اروپا و نروژ در اين زمينه شد.  سفير جديد نروژ با اشاره به 
عاقه مندي بخش ها و شركت هاي مختلف كشورش براي حضور در ايران 
گفت كه در مدت مأموريتش در تهران تاش خواهد كرد همكاري هاي 

دوجانبه بيش از پيش گسترش يابد. 
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 شايد بتوان گفت كه اصلاح طلبان بيشترين 
ضربه را از ح�وزه اقتص�اد خورده اند؛ البته 
ضربه اي كه بيشتر نتيجه بي توجهي مستقيم 
آنان به اقتصاد و معيش�ت مردم بوده است. 
در خال مبارزات انتخاباتي رياست جمهوري 
امريكا در سللال 1992 ميللادي و در جريان 
يكي از جلسللات مباحثات سياسللي مرتبط با 
اين انتخابات، جمله اي بيان شللد كه همچنان 
به عنوان نمادي از توجلله به مبحث اقتصاد در 
مبارزات سياسي ياد مي شود و آن هم اين جمله 

بود »مسئله اقتصاد است، بي شعور«.
صرف نظر از جنبلله توهين آميز ايللن جمله، 
پيام نهفته در آن يعني توجه به بحث اقتصاد و 
معيشت همواره يكي از اصول مهم در پيروزي 
هر سياستمداري در انتخابات مهم و تأثيرگذار 
اسللت.  در هر كجاي جهان نظر هر كانديدا يا 
جريان سياسللي درباره اقتصاد به عنوان يكي 
از مهم ترين معيارهاي قضاوت مردم درباره آن 
محسوب شللده و گاه اقتصاد است كه پيروزي 

يك جناح يا جناح ديگر را تعيين مي كند. 
در اين ميان ايللران و رقابت هاي سياسللي در 
چارچوب نظام جمهوري اسامي نيز مستثنا 
از اين امر نيست و نظرات گروه ها و جريان هاي 
سياسللي مختلف دربللاره اقتصاد همللواره در 
تعيين برنده بودن يللا بازنده بللودن آن تأثير 

داشته است. 
   ضربه اصلي از حوزه اقتصاد است

در اين ميان شايد بتوان گفت كه اصاح طلبان 

بيشللترين ضربه را از حوزه اقتصاد خورده اند؛ 
البته ضربه اي كه بيشللتر نتيجلله بي توجهي 
مسللتقيم آنان به اقتصاد و معيشت مردم بوده 

است. 
شللايد از اين جهت باشد كه سللعيد حجاريان 
تئوريسللين جريللان اصاحللات در يكللي از 
مصاحبه هاي خللود براي اولين بار و شللايد به 
اصرار مصاحبه كننده نيز بلله اقتصاد پرداخته 

است. 
در اين گفت و گوي كوتاه حجاريان بدون اشاره 
خاص به تئوري مورد نظر اقتصادي خود تنها به 
بيان برخي صحبت هاي كلي اكتفا كرده است 
و صد البته همچنان از دولت خواسته است كه 
در مقابل فشار ها بر عدم قطع رانت هاي پيشين 

ايستادگي كند. 
 سللعيد حجاريان روز گذشته در گفت وگويي 
با روزنامه اصاح طلب آرمللان ضمن توجه به 
مشللكات اقتصادي مردم  گفته اسللت: بايد 
درنظر داشللت تللورم پديللده اي خطرناك و 
فرسايشي است كه منابع سرمايه گذاري شده، 
شرايط ناامن و پيش بيني نشده اي را بر فضاي 
اقتصادي حاكم مي كند كه نوع تصميم گيري 
با ريسللك بالا و عدم اطمينان همراه مي شود 
و عوايللد دولت را كاهش مي دهللد، به كاهش 
دسللتمزدهاي واقعي منجر شللده و شرايط را 
براي قشر تهيدسللت نامطلوب تر مي كند كه 
در چنين شرايطي احساس نابرابري در جامعه 
شكل مي گيرد كه براي پيشگيري از اين اتفاق 

بايد به صورت فوري، تورم را به حد قابل قبولي 
تنزل داد. 

وي همچنيللن دربللاره چرايللي حمايللت 
اصاح طلبان از روحانللي در انتخابات تصريح 
كرده است: اصاح طلبان به دنبال سهم خواهي 
در حمايللت از آقاي روحاني نبودنللد و بهبود 
وضعيت كشور برايشان اهميت داشت و دارد. 
پس از انتخابات هم در همين راسللتا با دولت 
تعامل دارد و اگر كمكي خواسللته شود دريغ 
ندارد.  رويكرد  اقتصادي اصاح طلبان در حالي 
مطرح مي شللود كه تا پيش از اين آنها همواره 
بر مفاهيمي مانند توسعه سياسي و آزادي هاي 
مدنللي تأكيد مي كردنللد كه هيچ نسللبتي با 

اقتصاد و معيشت مردم ندارد.
    شكست در برابر عدالت اقتصادي 

اينكلله بالاخللره در راهبردهللاي انتخاباتللي 
اصاح طلبللان و البتلله در صللدر هملله آنها 
تئوريسللين ارشللد آنللان اقتصللاد و در كل 
دغدغه هاي معيشللتي جايي پيدا كرده است، 

جاي خوشوقتي دارد. 
واقعيت آن اسللت كه از زمان به صحنه آمدن 
تجديد نظرطلبان در عرصه سياسللي كشللور، 
اقتصاد نقشللي حاشلليه اي را ايفا كرده است 
و اغلب با آن به گونه اي رفتار شللده اسللت كه 
مي توان حتي آن را به گروه يا حزبي دگر واگذار 

كرد. 
همان گونه كه در دولللت اول و دوم اصاحات 
نيز اعضاي حزب كارگزاران راهبري اقتصادي 

كشور را بر عهده داشتند و كمتر اصاح طلبي 
بود كلله به صورت جللدي وارد حللوزه اقتصاد 

شده باشد. 
در مقابللل اصاح طلبللان عمدتللاً بر اشللغال 
پست هاي سياسللي تمركز كرده بودند و نقطه 
اصلي شللعارهاي خود را بر مسللائلي همچون 
آزادي يا به وجللود آوردن آزادي هللاي مدني 

متمركز كرده بودند. 
اين رويلله به تدريج موجللب بي توجهي دولت 
به اقشار فرودسللت جامعه شللد كه اقتصاد و 
معيشت دغدغه اصلي آنان بود و در نهايت در 
انتخابات رياست جمهوري سال 84 به رغم به 
صحنه آمدن هاشمي رفسنجاني از يك نامزد نه 
چندان مطرح به دليل مواضع عدالت خواهانه 
احمللدي نژاد به خصللوص در عرصلله اقتصاد 

شكست خوردند. 
در انتخابات سال 92 نيز اميد به تغيير شرايط 
اقتصادي كشللور بود كه زمينه سللاز به قدرت 

رسيدن دولت تدبير و اميد را فراهم كرد. 
   از برج ع�اج مطالبات سياس�ي پايين 

بياييد
اصاح طلبللان با تغييللرات به وجللود آمده در 
فضاي سياسللي كشللور خود را آمللاده اولين 
حضور مسللتقل در رقابت هاي مجلس شوراي 
اسللامي مي كنند و در اين ميللان همان گونه 
كه حجاريان اميدوار اسللت بتوانند يك اقليت 
سياسللي قدرتمند را در مجلس دهم همانند 

مجلس پنجم فراهم كنند. 
در اين ميان رسيدن به اين هدف نيازمند توجه 
به برخي دغدغه هاي واقعي مردم اسللت كه از 
جمله مهم ترين آنها اقتصاد و گذراندن معيشت 

روزانه است. 
اصاح طلبان شايد به اين نتيجه رسيده اند كه 
بايد از برج عاج مطالبات سياسي كوتاه بيايند و 
به برخي دغدغه هاي اقتصادي مردم نيز توجه 
كنند، دغدغه هايي كه پيش از اين، آن را مسائل 
پوپوليستي مي دانستند و كساني را كه سخن 
از توجه آنان مي كردند، متهم به سوء استفاده 
از جهل مردم مي كردند.  پوپوليستي كه حالا 
توجه به آن تبديل به يك ضرورت شده است. 

   راه حلي كه در چنته نيست
نكته اي كه در اين ميان شللايان توجه است و 
مي تواند اصاح طلبان را با مشكل جدي روبه رو 
كند، سردرگمي و عدم توجه جدي به اين حوزه 

از سوي بزرگان آنان بوده است. 
اصاح طلبان بر خاف جريان كارگزاران كمتر 
ميانه اي با اقتصاد و مسللائل مرتبط با آن دارند 
و صد البته شايد راه حلي كه بتواند مورد توجه 

مردم قرار بگيرد، در چنته نداشته باشند. 
اما در اين ميان يك نكته روشللن شللده است 
و آن هم اينكه اصاح طلبللان از برج عاج خود 
پايين بياينللد و نگاهي بلله دغدغه هاي مردم 

عادي كنند. 

رئيس مجلس شوراي اسلامي عنوان كرد
آمادگي ايران براي حمايت لجستيكي از عراق

 در جنگ با تروريسم
ك�رد  تأكي�د  اي�ران  اس�لامي  ش�وراي  مجل�س  رئي�س 
جمه�وري اس�لامي اي�ران آم�اده كم�ك ب�ه ع�راق و حماي�ت 
لجس�تيكي و نظام�ي از آن در جن�گ ب�ا تروريس�م اس�ت. 
علي لاريجاني، كه در پايان سفر دوره اي خود به عراق سفر كرده بود، در 
گفت وگو با فارس در كربا اظهار داشت: نيروهاي عراقي قادر به سركوب 
تروريسم در هر كجايي از خاك كشورشان هستند و نيازي ندارند كه 
از سوي هيچ كشوري آموزش ببينند. وي تأكيد كرد: نيروهاي نظامي 
عراق فرماندهاني دارند كلله در آموزش يگان هللا از توانمندي خوبي 

برخوردارند، بدون اينكه از كارشناسان هيچ كشوري كمك بگيرند. 
رئيس مجلس شوراي اسامي ايران گفت: جمهوري اسامي ايران آماده 
كمك به عراق و حمايت لجستيكي و نظامي از آن در جنگ با تروريسم 
است. با وجود اينكه امريكا ادعا كرده است به طور كامل نيروهاي خود 
را از عراق خارج كرده و قصد ندارد نيروهايش را دوباره به اين كشللور 
بازگرداند، واشللنگتن اقدام به اعزام نيروهايي با عنوان مستشار براي 
آموزش يگان هاي نظامي ارتش عراق در مبارزه با تروريسم كرده است. 
جيمز تري، فرمانده نيروهاي ائتاف بين المللي عليه داعش گفته است 
كه امريكا تاكنون هزار و 500 مستشللار و نظامي به عراق اعزام كرده 
است. در عين حال »حيدر العبادي«، نخسللت وزير عراق تأكيد كرده 
است كه اجازه عمليات نظامي زميني در عراق را به نيروهاي امريكايي 

نخواهد داد. 

سردار گرجي زاده:
صنعت هوايي از امن ترين صنايع ايران است

ب�ا فرم�ان تاريخ�ي حض�رت ام�ام )ره( مبن�ي ب�ر ورود س�پاه 
ب�ه عرص�ه امني�ت پ�رواز و هم�كاري تمام�ي دس�تگاه هاي 
مرتب�ط ام�روز صنع�ت هواي�ي اي�ران امن ترين صنعت اس�ت. 
به گزارش سپاه نيوز، سردار علي اصغر گرجي زاده فرمانده سپاه حفاظت 
صبح ديروز در همايش »صيانت پرواز« كه به مناسللبت گراميداشت 
سي امين سال حضور سپاه در عرصه امنيت پرواز برگزار شد در جمع 
فرماندهان، مسللئولان، مديران صنعت هوايي و پيشكسوتان امنيت 
پرواز با گراميداشت ياد و خاطره شهدا به ويژه شهداي امنيت پرواز، با 
بيان اينكه امنيت در هر كشوري مسئله اول و آخر است، گفت: صنعت 
هوايي از ابزارهاي تأمين آسايش و رفاه مردم اسللت كه در برهه اي از 
زمان دشمنان ما با اقدامات مذبوحانه آن را به مخاطره انداختند. سردار 
گرجي زاده با بيان اينكه برقراري امنيت بدون محدوديت ممكن نيست، 
گفت: در زماني كه ما با دشمناني مواجهيم كه از هيچ گونه توطئه گري 
دريغ نمي كننللد، به منظللور برقراري امنيللت نياز به اعمللال برخي 
محدوديت ها داريم.  فرمانده سپاه حفاظت با تأكيد بر اينكه امروزه اغلب 
مردم دنيا از جمله مردم ايران براي برقراري امنيت همراه هسللتند از 
استمرار روند امنيت، رفع و نامحسوس كردن محدوديت هاي غيرضرور 
به عنوان نكات مهللم در برقراري امنيت ياد كللرد. وي افزود: برقراري 
امنيت كاري است دسته جمعي و تمامي نهادها و ارگان هاي مرتبط بايد 

با ايجاد تعامل كامل و مستمر در اين عرصه ايفاي نقش كنند. 

تقدير آيت  الله نوري همداني از  مواضع آملي لاريجاني
 حض�رت آي�ت الله ن�وري همدان�ي از مواض�ع صري�ح آي�ت الله 
آمل�ي لاريجان�ي در ام�ور فرهنگ�ي و سياس�ي قدردان�ي كرد 
و گف�ت: آي�ت الله ص�ادق آمل�ي  لاريجاني رئي�س ق�وه قضائيه 
موضع گيري هاي مناسبي در امور سياسي خارجي و داخلي دارد. 
آيللت الله حسللين نوري همدانللي ديللروز در ديدار با حجت الاسللام 
هادي صادقي، معاون فرهنگي قوه قضائيه كه در دفتر اين مرجع تقليد 
انجام شد، گفت: فرهنگ ريشه ترقي ها و تكامل هاست، بنابراين فعاليت 

در عرصه فرهنگي حساس بوده و خواهد بود. 
اين مرجع تقليد در ادامه تاش براي نمايش چهره درست اسام را مهم 
بيان و تصريح كرد: دشمن امروزه به دنبال اين است كه آموزه هاي دين 
اسام را كم كاربرد نشان دهد و داعش به دنبال نمايش چهره نامناسبي 
از اسللام بوده و وظيفه ما در مقابل اين حركت نمايش چهره راستين 
اسام ناب است. اين استاد برجسته حوزه علميه فهم قرآن را نيازمند 
مراتب مختلف دانسللت و تأكيد كرد: درك و عمل به آموزه هاي قرآن 
كريم راهكاري براي برطرف سللازي مشللكات جامعه اسامي است. 
حضرت آيللت الله نوري  همداني در پايان  با تشللكر از آيت الله لاريجاني 
گفت: آيت الله صادق آملي  لاريجاني رئيس قوه قضائيه موضع گيري هاي 

مناسبي در امور سياسي خارجي و داخلي دارد.

بايكوت حماسه 9 دي از سوي اصلاح طلبان
حماسه مردمي 9 دي كه طي آن تومار فتنه را 
در هللم پيچيد و كشللور را از بحللران امنيتي 
فتنه گران خارج ساخت، گويي به كابوسي براي 
افراطيون مدعي اصاح طلبي ) بخوانيد تجديد نظر طلب( تبديل شده 
است. از اين رو آنها در تصميمي هماهنگ و نانوشته تاش مي كنند، اين 
حماسه عظيم مردمي را در رسانه هاي خود مورد بايكوت خبري شديد 
قرار دهند.  سايت خبري راه دانا هفته گذشته به مناسبت فرا رسيدن 
يوم الله 9 دي در تماس با برخي فعالان اصاح طلب، فلسفه وجودي اين 
روز را از آنها پرسيده بود كه پاسخ آنها را در تيتري با عنوان: »سكوت«، 
»خنده«، »تمسخر«؛ نظر 11 چهره اصاح طلب در مورد حماسه 9دي، 
منتشر كرد. اين سايت خبري ديروز نيز به سراغ تعداد ديگري از فعالان 
اصاح طلب رفته و بسللياري از آنها در پاسخ به اين سؤال كه فلسفه به 
وجود آمدن حماسه 9 دي چه بود و چرا مردم به صورت خودجوش در 
برابر فتنه گران ايستادند، واكنش جالبي از خود نشان دادند كه در ادامه 

مي خوانيم. 
*عباس عبدي گفت: اصا مصاحبه نمي كنم. 

*محمد علي ابطحي: بنده مصاحبه نخواهم كرد تا ليستي را كه شما 
در دانا منتشر كرده ايد كامل تر شود، بالاخره شما هم خرج داريد و بايد 

به هر نحوي تأمين شويد. 
*جهانبخش خانجاني: الان سرما خورده ام و حرف نمي زنم. 

*اشرف بروجردي: به هيچ عنوان صحبت نمي كنم. 
*كمالي: صحبت نمي كنم كار دارم. 

*غلامحس�ين كرباس�چي: حرف نمي زنم، كار دارم شللايد بعدها 
صحبت كنم. 

*محمد رضاتابش: مصاحبه نمي كنم. 
*محسن رهامي: من در جلسه هستم و صحبت نمي كنم. 

*ق�درت الله عليخاني: زود اسللت مصاحبه بعللدا صحبت مي كنم. 
والسام. 

*فياض زاهد: الان در كتابخانه هستم و مصاحبه نمي كنم. 

رئيس جمهور 2۷ دي  به بوشهر سفر مي كند
رئيس جمهور در ادامه سللفرهاي اسللتاني شنبه 

2۷دي ماه به استان بوشهر سفر مي كند. 
حجت الاسام سيدمهدي موسللوي نژاد، نماينده مردم دشتستان در 
مجلس شوراي اسامي با بيان اين خبر افزود: اين سفر يك روزه است 
و در ادامه سفرهاي استاني رئيس جمهور به استان هاي مختلف انجام 

مي شود.

اصلاحات از تمناي دموكراسي به دغدغه پوپوليستي رسيد

محمدجواد اخوان

گزارش خبري تحليلي »جوان« از مواضع جديد تئوريسين اصلاح طلبان 

     نگاه 

      دفاعي

9 دي شكست توطئه 20 ساله عليه نظام بود
دبيركل جمعي�ت ايثارگران انقلاب اس�لامي 
حماسه 9 دي را شكست توطئه 20 ساله نظام 
سلطه عليه جمهوري اس�لامي توصيف كرد. 
به گزارش مهر، حسين فدايي، دبيركل جمعيت 
ايثارگران انقاب اسامي در نشست خبري با بيان 
اينكه يكي از مهم ترين مسائلي كه براي هر گروه 
و جامعه جهت پيشللبرد اهدافش مسئله وحدت 
است، اظهار داشللت: وحدت يك مقوله عقاني 
و منطقي براي هر جامعه است. هر جامعه بدون 
وحدت مسير مدنظر خود را نمي تواند طي كند. 
وي افزود: تمامي موفقيت هاي جوامع بر اساس 
وحدت شكل گرفته است و تمامي شكست هاي 

آنها در نتيجه اختافات بوده است. 
فدايي با بيان اينكه وحدت مي تواند بر اساس حق 

يا باطل شللكل گيرد، گفت: آنچلله كه به وحدت 
ارزش مي دهللد، محتللواي وحللدت و اهداف و 
آرمان هاي آن است و طبيعي است كه دشمنان 
نسللبت به اين موضوع واقف باشللند و براي عدم 
تحقق وحدت سللرمايه گذاري كننللد. دبيركل 
جمعيت ايثارگران مهم ترين مسئله اصلي امروز 
جامعه را توجه به مسائل اقتصادي عنوان كرد و 
گفت: توجه به اقتصاد مقاومتي يك مسئله اساسي 
و لازمه تحقق آن اين اسللت كه محيط بيروني و 
داخلي خود را بشناسلليم و اگر باور كنيم دشمن 
واقعيت دارد و در يك جنگ تمام عيار اقتصادي و 
رسانه اي با ملت ايران است، چاره اي جز پرداخت 
ظرفيت هاي داخلي را نخواهيم داشللت. فدايي 
با اشاره به جلسات مشللترك با برخي گروه هاي 

سياسللي اصولگرا خاطرنشللان كرد: بنللا نداريم 
هميشلله اين جلسللات را رسللانه اي كنيم چون 
خنّاسان مي آيند و اين مسائل را به هم مي ريزند، 
به هميللن دليل ما بللراي بازدارندگللي اقدامات 
خنّاسان اين جلسات را رسانه اي نمي كنيم اما به 
هر حال ارزيابي ما از نشست با گروه هاي سياسي 
اصولگرا مثبت اسللت و وقتي به نتيجه برسلليم، 

اعام مي كنيم.
 دبيركل جمعيت ايثارگران اصل رويكرد و راهبرد 
اين جمعيت را وحدت و انسجام نيروهاي وفادار به 
نظام دانست و افزود: ما وحدت ميان جريان هايي 
كه به امللام )ره( و انقللاب تعلق دارنللد را جزو 
اعتقادات خود مي دانيم و در حوزه تحقق وحدت 
چاره اي جز تنزل از مواضع فرعي خود نداريم اما 

در صحنه عمل اقداماتي در راستاي عدم حصول 
وحدت در ميان جريان هاي ارزشي و انقابي شكل 
گرفت كه بيان آن را درست نمي دانيم زيرا مضر 

وحدت اصولگرايان است.
 وي همچنين با اشللاره به حماسلله نهم دي ماه 
سللال 88 گفت: در فتنلله سللال 88 گردابي از 
سوي دشللمن و همچنين عده اي فرصت طلب 
و خودخواه براي نظام اسللامي ايجاد شد و قصد 
داشت جمهوري اسامي را به سنگاخ بكشاند اما 
بصيرت ملت و هوشياري رهبري كشور را نجات 
داد و سللرمايه گذاري نظام سلللطه را با شكست 
مواجه كرد. فدايي تأكيد كللرد: در 9 دي توطئه 
20 ساله نظام سلللطه عليه جمهوري اسامي با 

شكست مواجه شد.

ق�رارگاه پدافن�د هواي�ي خاتم الانبيا)ص( 
ب�زرگ  رزماي�ش  روز  س�ومين  در 
»محمد رسول الله« ارتش سامانه هاي جديد 
خود را عمليات�ي كرد و م�ورد ارزيابي قرار 

داد. 
به گزارش فارس، همزمان با سومين روز برپايي 
اين رزمايش، سامانه موشكي مرصاد سه فروند 
پهپاد هدف را با شللليك سلله موشللك بومي 
»شلمچه« منهدم كرد. اين براي اولين بار بود 
كه تلفيق سامانه مرصاد و موشك شلمچه در 
رزمايش مورد استفاده قرار گرفته و يك هدف 

بدون سرنشين را منهدم مي كند. 
عللاوه بللر ايللن پدافنللد هوايللي قللرارگاه 
خاتم الانبيا)ص( چند سامانه ديگر را نيز براي 
اوليللن بار در ايللن رزمايش بلله كار گرفت كه 
در حوزه كشللف و شناسللايي رادار »ثامن2« 
يكي از آنها بود. ثامن2 يكللي از جديد ترين و 
مدرن ترين رادارهاي پدافند هوايي اسللت كه 
مي تواند ريزپرنده ها را مورد كشف و شناسايي 

قرار دهد. 
رادار »فتح2« نيز يكي ديگر از اولين هاي پدافند 

در اين رزمايش در حوزه كشف و شناسايي است 
كه با موج هاي فركانسي مختلف قابليت كشف 
ريزپرنده ها در برد 400 كيلومتري را دارد. رادار 
فتح 2 يك رادار كاماً بومي و ملي با برد بلند و 
مجهز به فناوري هاي روز دنياست. اين سامانه 
يك رادار تاكتيكي اسللت كه قابليت اكتشللاف 
آن توسط دشمن پايين است. سامانه ديگر كه 
اخيراً رونمايي و در اين رزمايش به كارگيري شد 
سامانه فرماندهي و كنترل »فكور« بود كه تمام 
شليك ها، كنترل ها و حتي هدايت هواپيماها در 
اين رزمايش توسط اين سامانه انجام گرفت. يكي 
ديگر از سللامانه هاي پدافند در رزمايش محمد 
رسول الله)ص( ارتش، سامانه شنود الكترونيك 
»صياد40« بود. اين سامانه كه سال گذشته نام 
آن مطرح شد در اين رزمايش مورد استفاده قرار 
گرفت و توانمندي آن به گونه اي اسللت كه در 
محيط سكوت راديويي و قطع راداري مي تواند 

هدف را نقطه يابي و كشف كند. 
   دشمن فكر تجاوز را از ذهن خود بيرون 

كند
جانشين فرمانده كل ارتش با بيان اينكه پيام 

رزمايش محمدرسللول الله )ص( صلح دوستي 
بللراي تمام كشللورهاي منطقه اسللت، گفت: 
دشمنان و كشللورهاي سلللطه گر فكر تجاوز 
را از ذهللن خود بيللرون كنند.  امير سللرتيپ 
سيد عبدالرحيم موسللوي طي گفت و گويي 
اظهارداشللت: اكنون توان ما به حدي اسللت 
كه اگر كسللي بخواهد به اين آب و خاك نظر 
نامناسبي داشللته باشللد نيروي هاي مسلح و 
مردم، آن را از اين فكر پشلليمان خواهند كرد. 
وي نيرو هاي مسلح را خط مقدم دفاع از كشور 
دانست و افزود: اقتدار كشور ما صرفاً متكي به 
نيروي نظامي و مسلح نيست در واقع نيروهاي 
مسلح ما خط مقدم هستند. جانشين فرمانده 
كل ارتش تأكيد كرد: اقتدار كشور ما به نيروي 
مردمي، ايمان، هويت ملللي، اعتبار ملت و در 

رأس همه آنها رهبري مقتدر است. 
  تست عملياتي زيردريايي »فاتح«

در سللومين روز از برگللزاري رزمايش محمد 
رسول الله )ص( فرمانده نيروي دريايي ارتش 
از آزمايللش زيردريايي فاتللح در اين رزمايش 

خبر داد. 

به گزارش فارس، دريادار حبيب الله سللياري 
فرمانده نيللروي دريايي در جمللع خبرنگاران 
با بيان اينكه يكي از اهللداف ارتش جمهوري 
اسامي ايران از برگزاري رزمايش محمد رسول 
الله، انتقال پيام صلح است، گفت: همسايگان 
ما بايد بدانند كه ارتقاي توان رزمي جمهوري 
اسامي ايران تهديدي براي كسي نيست بلكه 

براي دفاع از مرز ها و منافع خود است.
 وي گفت: يكي از اهداف از برگزاري رزمايش 
محمد رسللول الله)ص( نمايش اقتللدار ايران 
اسامي براي ايجاد امنيت در شمال اقيانوس 
هند و شللرق تنگه هرمز است. سللياري اعام 
كرد: زيردريايي فاتح در اين رزمايش توسللط 
نيروي دريايي آزمايش خواهد شد. زير دريايي 
فاتح نسللل جديد زير دريايي هاي ايران است 
كه توسللط سللازمان جهاد خودكفايي ارتش 
جمهوري اسامي ايران ساخته شده اما هنوز 
به صورت رسمي مورد بهره برداري قرار نگرفته 
است. فرمانده نيروي دريايي ارتش همچنين 
اعام كرد كه ايران آمادگي برگزاري رزمايش 

مشترك با كشورهاي همسايه را دارد. 

آزمايش زير دريايي فاتح و موشك بومي شلمچه در سومين روز رزمايش

امير موسوي: دشمن فكر تجاوز را از ذهن خود دور كند

 مهدي پورصفا
   گزارش يك 

طرح: حسين كشتكار/  جوان


